

工程与应用

分段学习的双隐层BPNN对交通流量预测的研究

毛玉明^{1,2}, 王英龙³, 张立东³

1. 山东轻工业学院 信息科学与技术学院, 济南 250353

2. 山东交通学院 信息工程系, 济南 250023

3. 山东省计算中心, 济南 250014

收稿日期 2007-8-29 修回日期 2007-11-23 网络版发布日期 2008-4-24 接受日期

摘要 智能交通系统可有效解决城市道路的拥挤, 交通流量的预测是智能交通系统的关键技术之一。在各种预测方法中, BP神经网络的应用最普遍, 并取得了许多成果。为了进一步提高BP神经网络的预测精度, 采用了基于分段学习的双隐层BP神经网络对济南市经十路的交通流量进行了预测, 并与相同结构未使用分段学习方法的BP神经网络预测所得结果进行了比较。实验数据显示采用分段学习的方法比未采用该方法的所得结果平均相对误差减少了2.52%。因此分段学习的双隐层BP神经网络可应用于预测道路交通流量。

关键词 [智能交通系统](#) [双隐层BP神经网络](#) [交通流量](#)

分类号

Research on method of subsection learning of double-layers BP neural network in prediction of traffic volume

MAO Yu-ming^{1,2}, WANG Ying-long², ZHANG Li-dong²

1. School of Information Science and Technology, Shandong Institute of Light Industry, Ji'nan 250353, China

2. Department of Information Engineering, Shandong Jiaotong University, Ji'nan 250023, China

3. Shandong Computer Science Center, Ji'nan 250014, China

Abstract

ITS is effective on solving the problem of traffic jam in cities. Prediction of traffic volume is the key technology in ITS. BP Neural Network is universally used in prediction of traffic volume. This study aims at advancing BP Neural Network's precision in prediction of traffic flow. The method of prediction of traffic volume is based on the subsection learning of double-layers BP Neural Network. The study used the improved method to predict the traffic volume of Jingshi Road Jinan City, then compared the results made by subsection-learning method and made by common method. Using subsection-learning method, the average relative tolerance is decreased by 2.52%. The improved BP neural network can be used for prediction of traffic volume.

Key words [ITS](#) [double-layers BP neural network](#) [traffic volume](#)

DOI:

通讯作者 毛玉明 maoym@keylab.net

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(559KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“智能交通系统”的 相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

· [毛玉明](#)

·

· [王英龙](#)

·

· [张立东](#)